



OPEN TIMBER
PORTAL

NEWSLETTER



Connect with us: www.opentimberportal.org

Version française ci-dessous

Hello everyone and welcome to first edition of the Open Timber Portal newsletter! The [Open Timber Portal](#) is now live in the Republic of Congo (ROC) and the Democratic Republic of Congo (DRC) with more than 200 corporate documents and 200 observations uploaded. Recently, our team has expanded to accelerate the data collection and quality control processes. Additionally, we are pleased to announce that the OTP will be expanding to Cameroon. With all this exciting news we believe it is time to create a newsletter which will help us keep you regularly informed on the progress of the OTP and its implementation across the Congo Basin. Happy reading!

Best,



Marie Vallée
Open Timber Portal Manager

Updates

The OTP team is expanding!

We are pleased to announce that our team has two new members. [Achille Djeagou](#) joined us at the end of May as the OTP regional technical assistant based in Kinshasa. Achille is responsible for coordinating the project with stakeholders in ROC and DRC. Achille works with companies and independent monitors to collect data and ensures that the data provided is of high quality. [Camila Hernandez](#) joined us at the beginning of September as

an intern and helps us to better understand the changes underway within the forest sector in the Congo Basin. A big thanks to both for the speed with which they integrated into the team and took charge of their respective responsibilities!

What's new on the portal?

After the consultation phase of the OTP site which ran from October 2017 through the end May 2018, the beta version of the OTP was finalized and went live in [June](#). Thanks to our partner Cercle d'Appui à la Gestion Durable des Forêts (CAGDF) the site has already been presented to about fifteen companies in the ROC. Nearly ten Congolese companies have already started using the OTP.

In the DRC, Achille Djeagou has presented the OTP to members of the FLEGT VPA Technical Commission and to the private sector in partnership with the Industrial Wood Federation (FIB). The list of documents that companies are invited to share on the OTP in the DRC has been updated with help from the FIB and its members. So far, companies have shared more than 200 documents on the OTP. In the meantime, Achille Djeagou is overseeing the quality control performed by independent monitors on the past observations that were automatically uploaded to the OTP during the development of the platform. Independent observers of the [CV4C](#) project have also begun to upload their most recent reports onto the platform. Finally, since the site went online in June, over 300 people have visited and explored the portal.

Pays	Utilisateurs	% Utilisateurs
1. Cameroon	63	17,90 %
2. United Kingdom	33	9,38 %
3. United States	32	9,09 %
4. Congo - Kinshasa	24	6,82 %
5. Congo - Brazzaville	23	6,53 %
6. France	23	6,53 %
7. Italy	19	5,40 %
8. Germany	17	4,83 %
9. Spain	15	4,26 %
10. Belgium	10	2,84 %

Source: Google Analytics

Inspectors and civil society trained on the OTP in the DRC

In April, our partner in the DRC, Observatoire de la Gouvernance Forestière (OGF) and the WRI team in Kinshasa trained 33 inspectors from the Control and Internal Monitoring Department and 21 representatives of civil society. They learned how to use the Forest Atlas and OTP to prepare their field missions.

The OTP team presents at key events in the Congo Basin

Marie Vallee presented the OTP last June in Libreville, at a side-event during the Racewood and Global Timber Forum summits. Twenty-three private sector federations and associations from Central and West Africa attended the presentation. Several participants expressed their wish to see the OTP extend beyond the ROC and the DRC, including West Africa. In the short term, we are planning to deploy the OTP in Cameroon, Gabon, and the Central African Republic. Down the road, the tool could be implemented in other countries.



Photo Credit: Ruth Nogeuron

In September, Achille Djeagou attended the launch of the ATIBT FAO-FLEGT and certification projects in Brazzaville. Through his participation in this event, Achille was able to meet with the managers of forest companies who have contributed data to the OTP.



Photo Credit: ATIBT

Achille also presented the OTP during the workshop organized by DRC partner OGF to develop and implement a strategy to combat illegal exploitation in the provinces of Tshopo, Haut Uélé and Ituri from 27 to September 29, 2018. The stakeholders expressed

their need for an up-to-date statistical reference database like the OTP that would contain information on forest concessions holders as well as artisanal permits.



Photo Credit: OGF

Launch of FLAG FAO project in Cameroon

Our partner Field Legality Advisory Group (FLAG) has been awarded an FAO-FLEGT grant to assist us in the deployment of the OTP in Cameroon. A workshop was held on September 25 in Yaoundé to launch this project with representatives of the private sector, government, and civil society. During the opening speech, Mr. Marcel Takam, from the Ministry of Wildlife and Forestry, welcomed the OTP stating that it could "*consolidate and deepen the actions carried out by the Government of Cameroon with the goal of implementing the VPA-FLEGT Voluntary Partnership Agreements*". Moreover, Mr. Stéphane Sourdin, a representative from the Delegation of the European Union in Cameroon called on the private sector to take an active role in the OTP, stating that "*the OTP must be considered as a great ally of the Cameroonian Timber sector*". The next step is to meet with representatives of the private sector and then meet with individual companies to train them on how they can best use the tool.



Photo credit: FLAG

Half-day devoted to the Congo Basin during Forest Legality Week

We are pleased to announce that the Congo Basin was highlighted in two panels during the Forest Legality Week in Washington from October 23 to 25, 2018. The first panel explored the changing dynamics in the private sector and was followed by a panel on the future of independent forest monitoring in the region. Find the complete program of the event [here](#). We will be sending out a full report of these panels later this year. Please let us know if you have any questions about the event.

Upcoming: We will be releasing a series of user tutorials for producers and independent monitors in the coming month. Please be on the lookout!

INTRODUCTION

Bonjour à tous et bienvenue dans cette toute première édition de la lettre d'information de l'OTP! [L'Open Timber Portal](#) est désormais en ligne pour le Congo et la République Démocratique du Congo avec plus de 200 documents d'entreprises et plus de 200 observations publiées. L'équipe s'est étendue afin d'accélérer la collecte de données et le contrôle qualité associé. Par ailleurs, un projet démarre pour amorcer l'extension de l'outil au Cameroun. Il est donc temps de mettre en place cette lettre d'information qui nous permettra de vous tenir informés régulièrement des avancées réalisées. Nous vous souhaitons une

bonne lecture !



Marie Vallée

Responsable Open Timber Portal

Actualité

L'équipe OTP s'agrandit !

Nous avons le plaisir de vous annoncer que notre équipe compte deux nouveaux membres. [Achille Djeagou](#) nous a rejoint fin mai. Il est assistant technique régional OTP basé à Kinshasa et assure l'animation du projet auprès des acteurs du Congo et de la République Démocratique du Congo, en particulier la collecte de données et le contrôle qualité associé auprès des entreprises et des observateurs indépendants des forêts. [Camila Hernandez](#) nous a rejoint début septembre comme stagiaire et nous aide à comprendre les changements en cours dans le secteur forestier dans le Bassin du Congo et plus précisément les changements d'entreprises allocataires des concessions forestières au cours du temps. Un grand merci à eux pour la rapidité avec laquelle ils se sont intégrés à l'équipe et ont pris en main leurs sujets respectifs !

Quoi de neuf sur le portail?

Après une phase de consultation d'octobre 2017 à fin mai 2018, la version bêta de l'OTP a été finalisée et mise en ligne en juin sur le lien www.opentimberportal.org. Les utilisateurs peuvent désormais utiliser la plateforme. Le site a d'ores et déjà été présenté à une quinzaine d'entreprises au Congo avec l'aide de notre partenaire CAGDF. Près de 10 entreprises congolaises se sont déjà engagées activement dans l'OTP.

Par ailleurs, en République Démocratique du Congo (RDC) Achille Djeagou a eu l'occasion de présenter le projet aux membres de la Commission Technique APV FLEGT et au secteur privé en partenariat avec la Fédération des Industriels du Bois (FIB). La liste des documents que les entreprises de RDC sont invitées à partager sur l'OTP a été mise à jour avec la participation de la FIB et de ses membres. Au total, plus de 200 documents ont d'ores et déjà été partagés sur le site par les entreprises. En parallèle, un contrôle qualité réalisé par les observateurs indépendants sous la supervision de l'assistant technique OTP est actuellement en cours sur les observations importées dans l'OTP au moment de sa création. Les observateurs indépendants partenaires du projet [CV4C](#) ont également commencé à saisir leurs rapports les plus récents dans la plateforme. Enfin, depuis la mise en ligne du site en juin, plus de 300 visiteurs ont déjà été comptabilisés.

Pays	Utilisateurs	% Utilisateurs
1. Cameroon	63	17,90 %
2. United Kingdom	33	9,38 %
3. United States	32	9,09 %
4. Congo - Kinshasa	24	6,82 %
5. Congo - Brazzaville	23	6,53 %
6. France	23	6,53 %
7. Italy	19	5,40 %
8. Germany	17	4,83 %
9. Spain	15	4,26 %
10. Belgium	10	2,84 %

Localisation des premiers utilisateurs de l'OTP. Source : Google Analytics.

Des inspecteurs et des membres de la société civile formés à l'OTP en RDC

Notre partenaire OGF en République Démocratique du Congo et l'équipe WRI de Kinshasa ont formé en avril dernier 33 inspecteurs de la Direction de Contrôle et Vérification Interne ainsi que 21 représentants de la société civile aux outils à leur disposition pour préparer leurs missions de terrain, notamment l'Atlas Forestier et l'OTP.

L'équipe OTP présente lors d'évènements clés dans le Bassin du Congo

La responsable de l'OTP a eu l'opportunité de présenter l'OTP en juin dernier à Libreville, en marge de Racewood et du sommet du Global Timber Forum. 23 fédérations et associations du secteur privé d'Afrique Centrale et d'Afrique de l'Ouest étaient représentées lors de cette démonstration. Plusieurs participants ont fait part de leur souhait de voir l'OTP s'étendre au-delà du Congo et de la RDC, y compris en Afrique de l'Ouest. A court terme, l'extension de l'OTP est prévue au Cameroun, au Gabon et en République Centrafricaine. A plus long terme, l'outil pourra être étendu à d'autres pays, en fonction des besoins des acteurs et des ressources disponibles.



Crédit Photo: Ruth Nogeuron

Par ailleurs, l'assistant technique OTP a participé à la réunion de lancement des projets UE FAO FLEGT et certification de l'ATIBT à Brazzaville le 19 Septembre 2018. La participation à cet évènement lui a permis d'échanger avec les responsables des entreprises forestières présentes déjà actives dans l'OTP.



Crédit photo: ATIBT

Enfin, Achille Djeagou a également eu l'opportunité de présenter l'OTP lors de l'atelier d'élaboration et de validation de la stratégie de lutte contre l'exploitation illégale dans les provinces de la Tshopo, Haut Uélé et Ituri du 27 au 29 Septembre 2018 en RDC. Les différentes parties prenantes représentées ont exprimé le besoin de disposer d'une base de données statistiques et documentaires de référence comme l'OTP à jour, non seulement sur les détenteurs des concessions industrielles mais aussi sur les exploitants artisanaux.



Crédit photo : OGF

Lancement du projet pour initier le déploiement de l'OTP au Cameroun

Notre partenaire FLAG a obtenu une subvention UE FAO FLEGT pour nous assister dans le déploiement de l'OTP au Cameroun. Un atelier a eu lieu le 25 Septembre dernier à Yaoundé pour le lancement de ce projet, en présence des représentants du secteur privé, de l'administration et de la société civile. Dans son discours d'ouverture, M. Marcel Takam, représentant du Ministère de la Faune et des Forêts a salué le déploiement du portail qui vient « consolider et densifier les actions menées par le gouvernement du Cameroun dans le sens de la mise en œuvre effective des Accords de Partenariat Volontaire APV-FLEGT ». Par ailleurs, M. Stéphane Sourdin, représentant de la délégation de l'Union Européenne au Cameroun a appelé le secteur privé à prendre une part active à l'OTP, en précisant que « l'OTP doit être considéré comme un allié de poids pour le bois camerounais. » La première activité du projet sera de rencontrer les représentants du secteur privé, puis les entreprises individuellement pour leur présenter l'outil.



Crédit photo : FLAG

Agenda

Une demi-journée consacrée au Bassin du Congo lors de la Semaine de la Légalité forestière

Le Bassin du Congo était à l'honneur lors de la semaine de la légalité forestière à Washington, du 23 au 25 Octobre 2018. Un premier panel a exploré les changements de dynamiques à l'œuvre dans le secteur privé. Un second panel s'est penché sur l'avenir de l'observation indépendante des forêts. De plus amples informations vous seront communiquées prochainement. Retrouvez le programme complet de l'évènement sur ce [lien](#).

A venir : nous préparons une série de tutoriels OTP pour les exploitants forestiers et les observateurs indépendants, que nous diffuserons prochainement. Restez connectés!

Connect with us:



WORLD
RESOURCES
INSTITUTE

10 G Street NE Suite 800
Washington, DC 20002, USA

www.wri.org

PHONE +1 (202) 729-7600
FAX +1 (202) 729-7610

[DONATE](#)

[Email Preferences](#) • [Privacy Policy](#)